
واکنش

واکنش به 
کمبود برخی 
داروهای 
اعصاب و روان

سخنگوی وزارت 
بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی با اشاره 
به دسترسی پایدار به 
بیشتر اقلام دارویی 
بیماران اعصاب و 
روان، واردات برندهای 
خارجی این داروها را 
جزو اولویت های این 
وزارتخانه ندانست.
پدرام پاک آیین در 
واکنش به خبری در 
خصوص کمبود برخی 
داروهای اعصاب و 
روان در صفحه مجازی 
خود این گونه نوشت: 
دسترسی به بیشتر 
داروهای اعصاب و روان 
پایدار است و مشکل 
کمبود مواد اولیه 
چند قلم از آن ها نیز 
به زودی رفع می شود. 
برخی متقاضیان، 
برند خارجی را ترجیح 
می دهند که با توجه 
به سیاست حمایت از 
تولید داخل، واردات 
آن ها در اولویت نیست.

احیای دانشگاه 
 فرهنگیان 
به صورت جدی 
در دستور کار 
است

به گزارش فارس 
 یوسف نوری 
وزیر آموزش و 
پرورش با بیان اینکه 
دانشگاه فرهنگیان 
مأموریت گرا نبوده 
است، افزود: تلاش 
داریم روند را اصلاح 
کنیم، احیای دانشگاه 
فرهنگیان و تربیت 
معلم به صورت جدی 
در دستور کار نظام 
آموزشی قرار دارد.

توازن بین رشته ها به 
حدی به هم خورده 
که انگار در کشور فقط 
یک رشته داریم و همه 
هدف گذاری برای 
رشته تجربی است.

ددستچينستچين

علی خندانی
 رئیس کانون سردفتران و 

دفتریاران

نرخ هزینه های پرداختی از سوی مردم برای 
ثبت، هر ساله افزایش پیدا می کند. البته بخش 

زیادی از درآمدهایی که از این محل بدست 
می آید به طور مستقیم به حساب دولت و 
 خزانه ملی واریز می شود و دفترخانه ها 

غیر از تعرفه تنظیم سند هیچ دخل و تصرفی 
در آن ها ندارند و فقط نقش وصول کننده را ایفا 

می کنند. بنابراین اگر دولت می خواهد سند 
رسمی در کشور توسعه پیدا کند باید شرایط 

تنظیم سند را هم تسهیل کند که کاهش 

هزینه های دولتی ثبت آن مهم ترین عنصر 
تأثیرگذار در این زمینه است. در واقع باید مبلغ 
زیادی را کاهش دهیم تا مردم بیشتری تمایل 

پیدا کنند برای تنظیم سند به سمت دفاتر 
رسمی ثبت اسناد بروند.
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 بودجه پارک های علم و فناوری چقدر است؟ ◾
علی خیرالدین، مــعــاون فــنــاوری وزارت 
عــلــوم، تحقیقات و فــنــاوری بــه تسنیم 
گفت: بودجه کل پارک های علم و فناوری 
کشور از نصف بودجه دانشگاه تهران کمتر است! 
بودجه کل پارک های علم و فناوری حدود ۶۷۰میلیارد 
تومان و کل بودجه دانشگاه تهران هزارو2۰۰ میلیارد 

تومان است!

۱۰ برابر استانداردهای جهانی فرونشست داریم ◾
حمیدرضا پیروان، رئیس گروه مهندسی 
حفاظت آب و خــاک ســازمــان آمــــوزش و 
ترویج کــشــاورزی به ایلنا گفت: ۷۰درصــد 
دشت های کشور فرونشست دارند. به صورت متوسط 
سالیانه 5 سانتیمتر فرونشست برای آن ها اتفاق می افتد؛ 
 در حالی که معیار جهانی حــدود 5میلیمتر اســت. ما

 1۰ برابر استانداردهای جهانی فرونشست داریم.

در تدوین سند تحول، معلمان را دخالت ندادیم  ◾
ایــرانــدخــت فــیــاض، عضو هیئت علمی 
دانشگاه علامه طباطبایی تهران در میزگرد 
فارس گفت: در خصوص سند تحول اگر 
هزار جلسه برای معلمان بگذارید، تأثیر ندارد. در تدوین 
سند، معلمان را دخالت ندادیم بلکه دانشگاه را آوردیم؛ 
در تدوین آن، ۷۰ چهره  ستادی و علمی دخالت داشتند، 

اما معلمان و دانش آموزان نبودند.

۱7میلیون خودرو و موتورسیکلت فرسوده  ◾
داریــــوش گــل عــلــیــزاده، ســرپــرســت مرکز 
 ملی هــوا و تغییر اقلیم به تسنیم گفت: 
۷ میلیون خودرو و 1۰میلیون موتورسیکلت 
فرسوده داریم، این در حالی است که هر روز بدون اینکه 
خودرویی از رده خارج شود، خــودرو یا موتورسیکلت 
دیگری به خیابان ها اضافه می شود و آلودگی هوا را 

افزایش می دهد.

جامعه

خبر مشروح محمود مصدق پـــس از 
نهاد دادگــســتــری یــا قضایی، 
یعنی  سند  تنظیم کنندگان 
دفاتر اسناد رسمی قدیمی ترین 
نهاد حقوقی در نظام اداری 
نوین کشور محسوب می شوند. 
در واقــع نقطه ابتدایی ایجاد مرکزی بــرای ثبت 
رسمی اســنــاد مــراجــعــان، بــه قــانــون ثبت اسناد 
مصوب ســال 129۰ شمسی بــازمــی گــردد. البته 
بعدها یعنی در سال های 131۶ و 1354 با وضع 
قوانین جدید، از جمله قانون »دفاتر رسمی«، 
وظيفه تنظيم و رسمیت بخشیدن بــه عقود و 
قراردادها از اداره ثبت جدا و اين وظيفه و همچنین 
بخش دیگری از وظایف دستگاه اجرایی مثل تأیید و 
گواهی صحت امضاهای غیرمالی، مشاوره به مردم، 
وصول برخی درآمدهای دولت مانند مالیات و... 
بر عهده محضرهای رسمی یا همان دفترخانه ها 

به عنوان یک نهاد تخصصی مدنی محول شد.

مزایای اسناد رسمی ◾
علی خندانی، رئیس کانون سردفتران و دفتریاران 
در خصوص اهمیت و نقش این دفاتر به قدس 
می گوید: به نسبت اسناد عادی، جایگاه و اعتبار 
اســنــاد رسمی در کشور کــامــلاً خــاص و ممتاز و 
برگرفته از قوانین حاکم در کشور است؛ از قانون 
ثبت اسناد رسمی و قانون دفاتر اسناد رسمی گرفته 
تا قانون تجارت و دیگر قوانین مدنی بر اهمیت 
اسناد رسمی تأکید می شود. در واقع اعتباری که 
قانون و قانون گذار و حتی مجریان قانون برای اسناد 
رسمی قائل اند برای اسناد عادی قائل نیستند. 
یعنی از نظر قانونی، به منظور اعتباربخشی به 
سند رسمی هیچ مشکلی نــداریــم امــا اینکه در 
جامعه به چه صورت با آن برخورد می شود بحث 

دیگری است.
وی با اشــاره به اینکه مزایای سند رسمی هم در 
قوانین مختلف آمــده و کاملاً مشخص و معینّ 
اســت، می افزاید: انکار و تردید در سند رسمی 
ممکن نیست؛ یعنی در مواجهه با سند رسمی، 
اصــل و فــرض بــر اصــالــت آن اســت و اگــر یکی از 
دو طرف مدعی بی اعتبار بــودن سند شــود، تنها 
می تواند ادعــای جعلی بودنش را داشته باشد 
که در این حالت هم باید با مراجعه قضایی، آن را 
اثبات کند که این خود یک فرایند پیچیده ای است. 
ضمن اینکه در سال های اخیر با رایانه ای شدن ثبت 
بیشتر اسناد چنین ادعاهایی چندان هم مطرح 
نمی شود. اما اسناد عادی به راحتی قابل تردید و 

انکار هستند و اصالت آن ها باید ثابت شود. 
وی از پذیرش اسناد رسمی از سوی محاکم و مراجع 
مختلف برای وثیقه، گرفتن تضمین برای دریافت 
وام از بانک ها و... به عنوان مزایای دیگر این اسناد 
یاد می کند و می گوید: تاریخ تنظیم سند رسمی نه 
تنها درخصوص طرفین معامله اعتبار دارد بلکه 
نسبت به همه  اشخاص دیگر هم معتبر است. 
یعنی اگر تاریخ تنظیم اسناد عادی با سند رسمی 
مربوط به همان تــوافــق، تناقض داشته باشند، 

تاریخ سند رسمی معتبر است. از سوی دیگر در 
اسناد رسمی الزاماتی برای اجرای آن ها پیش بینی 
شده است. برای مثال اگر با سند رسمی، ملکی 
را خریداری کنید که شرط تخلیه در آن گنجانده 
شده باشد در صورت تخلیه نکردن ملک از سوی 
فروشنده، فقط کافی است درخواست خود را برای 
تخلیه به اداره ثبت سازمان ثبت اسناد و املاک 
ــدون هیچ معطلی و  ارائـــه کنید در ایــن صــورت ب

هزینه ای ملک مورد نظر تخلیه می شود.

تلاش برای افزایش اعتبار اسناد رسمی ◾
خندانی با بیان اینکه دستگاه قضایی، نهاد 
مجلس و دولت کاملاً به اهمیت و مزایای سند 
رسمی واقف هستند، می افزاید: به همین دلیل 
تلاش می کنند اعتبار سند رسمی را بیشتر و 
شعاع عملکردش را گسترده تر کنند که اجرای 
قانون کاداستر از سوی سازمان ثبت در همین 
راستاست. یعنی صدور سند رسمی مالکیت 
بــرای اراضــی و امــلاک کشور موجب به حداقل 
رسیدن پرونده های زمین خواری، جنگل خواری، 

کوه خواری و دریاخواری می شود.
وی در پــاســخ بــه اینکه چگونه مــی تــوان مانع 
ورود 34درصــد پرونده های ورودی به دستگاه 
قضایی شد که به گفته مسئولان سازمان ثبت 
اسناد و املاک کشور، مستقیم یا غیرمستقیم 
بــا حــوزه امــلاک و تنظیم اســنــاد عــادی مرتبط 
ــرای ایــن منظور عــلاوه بر  هستند، می گوید: ب
توسعه سند رسمی و شتاب بخشیدن به اجرای 
طرح کاداستر، بهترین راهکار، تصویب و اجرای 
طرح »ارتقای سند رسمی« یا همان »الــزام به 
تنظیم سند رسمی« است، چون این طرح، مردم 
را مجبور به تنظیم سند رسمی در خصوص 

امـــوال منقول و غیرمنقول می کند. یعنی با 
ــا، معاملات  ــراردادهـ ــن طــرح همه عــقــود و قـ ای
ــراودات درخــصــوص اســنــاد ملک و اسناد  ــ و م
غیرمنقول حتماً باید از طریق مجاری رسمی و 
قانونی که بدیهی ترین مصداق آن دفاتر اسناد 
رسمی است، انجام شود. در واقع حتی رهن، 
بیع نامه، هبه و وصیت نامه هم باید از کانال 
دفاتر رسمی صورت گیرد. البته طرح یاد شده که 
به دلیل اختلاف نظر مجلس و شورای نگهبان 
از ســوی مجمع تشخیص مصلحت نظام در 
دســت بررسی اســت موضوعات دیگری را هم 
دربرمی گیرد؛ موضوع نقل و انتقالات عادی از آن 
جمله است که بر اساس آن افراد باید در چهار 
سال اسناد عادی خود را ثبت رسمی کنند. به 
هرحال در صورت تصویب نهایی و اجــرای این 
طرح، از بخش قابل توجهی از جرایم مربوط به 

این حوزه پیشگیری می شود. 

اسناد رسمی، محلی برای درآمدزایی دولت؟ ◾
رئیس کانون سردفتران و دفتریاران اگرچه ادعای 
بعضی از فعالان این حوزه مبنی بر اینکه فرایند 
تنظیم اسناد رسمی به محلی برای درآمدزایی 
و جبران بخشی از کسری بودجه دولت تبدیل 
شده را رد می کند، اما می گوید: دولت واقعاً در پی 
این نیست که از تنظیم اسناد رسمی درآمدی 
برای خود کسب کند، هرچند در فرایند تنظیم 
اسناد یک سری معوقات دولتی مثل مالیات 
وجود دارد که باید وصول شود. یکی از موانعی 
که موجب می شود مردم کمتر برای ثبت اموال 
منقول و غیرمنقولشان به دفاتر اسناد رسمی 
مراجعه کنند هزینه هایی است که هر ساله به 

این حوزه تحمیل می شود. 

مشکلات و چالش های پیش رو ◾
خندانی در واکنش به اظهارات رئیس سازمان 
ــلاک کــشــور کــه گفته بـــود با  ثبت اســنــاد و امـ
برون سپاری های اخیر و آینده و تعیین تعرفه های 
جدید، بسیاری از مشکلات دفاتر اسناد رسمی 
رفع خواهد شد هم می گوید: این وعده ها تاکنون 
محقق نشده است. در زمینه تعرفه ها هم باید 
گفت اگر چه براساس قانون، تعرفه حق التحریر 
ــرای یــک دوره چهار ساله تعیین  ثبت سند ب
مــی شــود امــا مشکل اینجاست کــه بــا وجــود 
افزایش شدید تورم و گرانی اجناس و خدمات 
در هر ســال، هنوز حق ثبت ها مربوط به سال 
99 است . برای مثال سه سال پیش و بر اساس 
آخرین تعرفه ابلاغی، تحریر یک وکالت کاری 
1۰۰هزار تومان تعیین شده و الان هم همین رقم 
اســت. به همین دلیل بیش از ۶۰درصــد دفاتر 
اسناد رسمی در کشور زیانده هستند به طوری 
کــه حتی نمی توانند هزینه های دفــتــرشــان را 
تأمین کنند. به همین منظور و بــرای رفــع این 
مشکل درخــواســت تجدیدنظر در تعرفه ها را 
به قوه قضائیه ارائه داده ایم که امیدواریم مورد 

توجه قرار گیرد. 
وی با ابراز تأسف از اینکه مدتی است صلاحیت 
دفاتر اسناد رسمی در تنظیم سند رسمی مورد 
تعرض برخی اصــنــاف و حــوزه هــا قــرار می گیرد، 
می افزاید: این موضوع یکی دیگر از چالش های 
عمده ما محسوب می شود. برای مثال، براساس 
نظر پلیس، برگ سبزی که با عنوان سند مالکیت 
هنگام معامله خودرو صادر می شود؛ سند قطعی 
خودرو محسوب می شود که این موضوع در واقع 
تعرض به صلاحیت دفاتر رسمی است که نتیجه 
آن زیرسؤال رفتن اعتبار سند رسمی و یا کاهش 
اعتبار آن است. ضمن اینکه مشکلاتی را هم برای 

مردم به وجود می آورد. 
خندانی تصویب قانون فضای کسب و کار را هم از 
چالش های حوزه دفاتر اسناد رسمی می خواند و 
می گوید: البته ما به هیچ وجه با جذب سردفتردار 
مخالف نیستیم؛ به هرحال دانش آموختگان 
دانشگاه هم باید مشغول به کار شوند. بنابراین در 
حوزه هایی که نیاز به سردفتردار است حتماً باید با 
برگزاری آزمون، جذب صورت گیرد اما این موضوع 
باید در چارچوب های خاص خود و برمبنای یک 
استاندارد انجام شود یعنی باید الزامات آن را هم 
دید. مثلاً اگر قرار است دفتری در یک شهرستان 
یا یک بخش و محله ایجاد شود باید ظرفیت آن 
بخش یا محله به لحاظ اقتصادی، مراجعان به دفتر 
و... مورد توجه قرار گیرد. یا از همه مهم تر صلاحیت 
فردی که می خواهد در این سمت فعالیت کند باید 
از جهات مختلف عمومی، اختصاصی، علمی 
و... مورد توجه قرار گیرد، تا نه برای شاغلان فعلی 
مشکلی ایجاد شود و نه برای آن هایی که در آینده 
وارد این حوزه می شوند. در غیر این صورت اجرای 
قانون یادشده مشکلات زیادی را برای سردفتران و 
همچنین سازمان ثبت و دستگاه قضایی و نظام 

حقوقی ایجاد می کند.

رئیس کانون سردفتران کشور در گفت وگو با قدس:

60 درصد دفاتر اسناد رسمی 
زیان ده  هستند

سید محمد بهشتی مطرح کرد

فرار از حوادث طبیعی یعنی 
انتخاب کوچ نشینی!

سید محمد بهشتی کــه در هنگام زلــزلــه بم 
ریاست سازمان میراث فرهنگی و گردشگری 
را بــرعــهــده داشـــت و پــس از زلــزلــه نیز ستاد 
مدیریت بحران را در میراث فرهنگی مدیریت 
کــرد، در نشست بازخوانی مدیریت بحران 
ــوارد زلــزلــه بــم را  زلــزلــه بــم گــفــت: یــک ســری مـ
از دیگر زلــزلــه هــای کشور متمایز کــرد؛ نکته 
نخست اینکه زلزله بم تنها زلزله ای بود که برای 
بازسازی باید به بستر تاریخی فرهنگی محیط 

توجه می شد. 
ــرای نخستین بــار ناگزیر تمام بستر  در بــم ب
طبیعی با شواهد تاریخی از اعصار بسیار دور 

در نسبت با پدیده زلزله بررسی شد.
نکته تمایز دیگر این است که پیش از بم هرجا 
زلــزلــه مــی آمــد در نزدیکی آنجا شهر دیگری 
ساخته می شد، در بم هم ابتدا این موضوع 
مطرح بود که اطــراف آن شهری ساخته شود 
ولــی در عمل، بم بــودن بم بــرای نخستین بار 
موضوعیت پیدا کرد و تصمیم گرفته شد بم 
در جــای خــود ساخته شــود و ایــن تصمیم با 

چالش هایی نیز همراه بود. 
بــرای مثال در بــازســازی زلزله خرقان که سال 
13۸1 رخ داد، ارتـــزاق مـــردم کــه رمــه چــرانــی و 
خشک کردن میوه ها بود مورد توجه قرار نگرفته 
بــود؛ دپو علف و خشک کــردن برگه های میوه 
روی سقف ایــزوگــام خانه های بــازســازی شده 
امکان پذیر نبود و در زیرزمین نیز برای نگهداری 
دام هـــا در زمستان آغــل ساخته نشده بــود. 
درواقــع زلزله 4۰-3۰ درصد به مردم خسارت 
زد امــا بــازســازی ۶۰-5۰ درصــد و ارتــزاق مردم 

صدمه دید. 
به گزارش ایسنا، بهشتی با طرح این پرسش که 
چرا نظام برنامه ریزی از زلزله های پیش از بویین 
زهــرا اطلاعی نــدارد، گفـت: شاید کمتر کسی 
بداند کاشان اواخر دوره زندیه با خاک یکسان و 
با تکیه بر بنیه خودش ساخته شد، تبریز هم در 
دوره آقامحمدخان قاجار و در پی وقوع زلزله ای 
مهیب که منجر به مرگ 4۰هزار نفر شد، دوباره 
توسط مــردم ساخته شد و فقط حصار و ارگ 
حکومتی توسط حاکم وقت بازسازی شد. اما 
امروز باورمان نمی شود مردم زلزله زده خودشان 

در بازسازی نقش داشته باشند.
وی گفت: پس از سیل ســال 139۸ دوستان 
میراث فرهنگی در دشت گرگان آثار ۷هزار ساله 
پیدا کــرده بودند که صدمه ای از سیل ندیده 
بود، در اهواز هم هیچ ســازه ای با عمر بیش از 
۷5ســال، صدمه ندیده بــود، سوانحی با دوره 
طولانی مثل بــرف رشــت هم هرچقدر از نظر 
زمانی عقب تر برویم خسارت کمتری داشته 
ــت، همچنین گــذشــتــگــان نــحــوه بــرخــورد  اسـ
بــا بــادهــای 12۰روزه سیستان و بلوچستان 
را می دانستند و آن را مــالــیــات غــلات خود 
مــی دیــدنــد، عـــلاوه بــر ایـــن، مـــردم آن زمـــان با 
ساختن زیرزمین و انبار کردن برای روز مبادا 

منتظر خشکسالی ها می ماندند.
ــزود: انــســان ایــرانــی تربیت ایــن را  بهشتی افـ
داشته و متوجه بــوده بین دو سانحه زندگی 
 می کند و راهــکــارش ایــن بــوده شهر را جایی 
بــســازد کــه خــراب نــشــود. باغ شهر قــزویــن که 
ــلاد یــا همان  مــانــنــد ســـدی در بــرابــر فــلــش فـ
سیل با حجم کم و سرعت زیــاد، مقاوم بود و 
ساخت وساز نکردن در پهنه جلگه خوزستان 
برای بهره برداری از رسوب طغیان رودخانه ها 

مثال های دیگری از این دست هستند.
ایــران سرزمین بی قراری اســت؛ از سال 139۸ 
تاکنون 5هزارو۸۰۰ سانحه طبیعی در ایران رخ 
داده است. اما ابتدایی ترین رفتار، فرار از این 
خطرات است؛ چون بیشترین بهره و منابع در 
نقاط سانحه خیز است. در سرزمینی مثل ایران 
اگر قرار باشد در نقاط خطرناک زیست نشود 
باید به روش کوچ نشینی زندگی کرد. مشکل در 
رویکرد مواجهه با سوانح است و باید به تجربه 
تاریخی زیست در ایــن سرزمین و مقابله با 

حوادث طبیعی اعتماد کرد. 

خانه و خانوادهخانه و خانوادهمحيط زیستمحيط زیست بهداشت و درمانبهداشت و درمان

مدیرکل حفاظت محیط زیست مازندران خبر داد

 شکار آشکار پرندگان مهاجر 
در تالاب های خصوصی 

مدیرکل حفاظت محیط زیست مازندران با بیان اینکه در دو 
هفته گذشته شاهد قاچاق پرندگان زنده از شرق مازندران و 
گلستان به فریدونکنار بودیم، به خانه ملت گفت: بازار داغ 
فروش پرندگان مهاجر در فریدونکنار که در سال های اخیر 
انجام آن غیرقانونی شــده بــود، امــروز به صــورت غیررسمی 
فعالیت می کند.عطاءالله کاویان گفت: تالاب های خصوصی 
نقش تخریبی در حیات وحش شمال کشور دارند به گونه ای که 
شاهد صید بسیاری از پرندگان مهاجر در این تالاب ها هستیم.
امروز شاهد بیش از ۸۰ مورد شکایت از دامگاه داران هستیم 
که به صــورت غیرمجاز اقــدام به شکار می کنند و متأسفانه 
هیچ کدام از آرا به نفع محیط زیست صادر نشده است؛ چرا 
که تالاب در ملک خصوصی افراد قرار دارد و کسی نتوانسته 
مدرکی محکمه پسند مبنی بر صید در این تالاب ها ارائه دهد.

رئیس اداره جوانی وزارت بهداشت:

 نرخ سزارین در ایران 
سه برابر استاندارد جهانی است

رئیس اداره جــوانــی وزارت بهداشت بــا بیان اینکه نرخ 
سزارین در ایران سه برابر استاندارد جهانی است، گفت: 
نرخ ایده آل جهانی سزارین 15درصد و در نهایت 25درصد 

است، اما این نرخ در ایران به 55درصد می رسد.
صابر جباری افــزود: در این سال ها به دلیل تغییر فرهنگ 
عمومی در سبک زندگی مــردم و نظام سلامت، متأسفانه 
درخواست سزارین های القایی مادران افزایش پیدا کرده که 
یک آفت بزرگ برای نظام سلامت کشور محسوب می شود.وی 
اظهار کرد: متأسفانه آمار سزارین اول در ایران بسیار بالاست و 
همین موضوع، دستاویزی برای انجام سزارین های بعدی شده 
است.مجلس در قانون »جوانی جمعیت«، وزارت بهداشت 
را مکلف کرده میزان سزارین را سالانه 5درصد کاهش و زایمان 
طبیعی را افزایش دهد تا جایی که به استاندارد جهانی برسد.

نایب رئیس انجمن داروسازان ایران پاسخ داد

 کدام نسخه های دارویی 
با ارز نیمایی محاسبه می شود؟

سیدعلی فاطمی، نایب رئیس انجمن داروســازان ایران به 
ــی بیمار با ارز نیمایی،  مهر گفت: محاسبه نسخه داروی
فقط شامل داروهای بیماران خاص، سخت درمان و مزمن 
است. در واقع، این قبیل محاسبه قیمت دارو، برای داروهای 

سهمیه ای است.
وی در توضیح داروهای سهمیه ای افزود: سامانه بیمه ها برای 
برخی داروها مثل انسولین، سهمیه مصرف تعریف کرده که 
بیمار در همان بازه زمانی می تواند دارو را مصرف و دوباره برای 
تهیه آن اقدام کند.وی تأکید کرد: بیمار می تواند تا دو نوبت 
بدون مراجعه به پزشک برای  تهیه داروی خود با نسخه ای که 
دارد، اقدام کند.به گفته وی اگر یک بیمار می خواهد با همان 
نسخه اول، تعداد بیشتری دارو از سهمیه خود دریافت کند، 

آن تعداد بیشتر، با ارز نیمایی محاسبه می شود.


